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slovo starosty

vážení spoluobčané,
dva měsíce letošního roku jsou téměř za 
námi a to je čas pro další vydání našeho 

zpravodaje. pova-
žuji ho za velice 
důležitý prostře-
dek k  tomu, aby 
se k  vám mohly 
dostat důležité in-
formace z  chodu 
městyse. 

pro fungování 
městyse je nezbytné mít schválený 
rozpočet. pro letošní rok byl rozpočet 
schválen již na prosincovém jednání 
zastupitelstva s  celkovými příjmy 100 
166 300 kč a s celkovými výdaji 116 981 
300 kč. schodek rozpočtu je kryt pře-
bytky minulých let, tedy našimi úspo-
rami. je pravda, že kdyby mi někdo 
před pár lety řekl, že jako starosta budu 
předkládat zastupitelstvu rozpočet, 
který se přehoupne přes sto milionů 
korun, myslel bych si, že se „zbláznil“. 
z hlediska jeho objemu se jedná o mi-
mořádnou výši. téměř polovinu výdajů 
tvoří investiční akce pro zasíťování po-
zemků „v ráji“, kde by mělo vzniknout 
třicet dva nových parcel pro stavbu 
rodinných domů. celý projekt nabral 
značné zpoždění, hlavně kvůli tomu, 
že nám projektant nedodal v  termínu 
projektovou dokumentaci. po jejím 
předání v minulém roce došlo obratem 
k podání žádosti o vydání stavebního 
povolení. v  současné době čekáme 
na jeho vystavení. jakmile ho obdrží-
me a rozhodnutí nabyde právní moci, 
obratem naplánujeme a  projednáme 
harmonogram celé akce. pevně dou-
fám, že v  průběhu stavebního řízení 
nedojde ke komplikacím a my budeme 
moci akci co nejdříve zahájit. 

zasíťování pozemků není jedinou plá-
novanou investiční akcí. v  současné 
době probíhá rekonstrukce podkroví 
bývalého „pečováku“, kde má do-
jít k  vybudování čtyř nových bytů, 
a opravě nebytových prostor. Bohužel 
akce se nám zkomplikovala tím, že při 
rozkrývání střechy jsme zjistili, že pod 
čtvrtou stranou krokve, která byla 
zakrytá bedněním, je „brouk“. daný 

stav byl pečlivě posouzen a  na pod-
kladě doporučení jak projektanta, tak 
technického dozoru byla projednána 
a  schválena výměna celého krovu za 
nový. původně mělo dojít pouze ke 
statickému posílení stávajícího krovu. 
pro realizaci daného opatření musela 
být zpracována změnová dokumenta-
ce, změnové listy a  rozpočty a  museli 
jsme projednat celou věc s  poskyto-
vatelem dotace. Bude také nezbytné 
počkat na vhodné počasí, aby mohl 
být krov kompletně odstraněn a  po-
staven nový. samozřejmě se jedná 
o  nepříjemnou záležitost, ale poprav-
dě u rekonstrukce starých budov není 
výjimkou, že k nějakým „překvapením“ 
dojde. 

další plánovanou akcí je oprava stře-
chy tělocvičny. Bylo provedeno vý-
běrové řízení, nejnižší cenu nabídla 
firma kpv systém, s. r. o.  Byla uzavřena 
smlouva o  dílo s  tím, že rekonstrukce 
střechy by měla být zahájena v dubnu 
2025 a dokončena do šedesáti dnů od 
jejího zahájení. 

v  letošním roce by měla být realizo-
vána další stavba, a  to nové veřejné 
osvětlení v  sídlišti za školou. I  u  této 
akce dochází k  neustálým posunům 
zahájení realizace. ani zde to nebylo 
naší vinou. neustále čekáme na doře-
šení přípolože optického kabelu, který 
by umožnil obyvatelům vysokorych-
lostní připojení k  internetu. v prosinci 
2024 jsem uskutečnil další jednání se 
zástupci cetInu, kteří mě ubezpečili, 
že o  uložení optického kabelu mají 
eminentní zájem. pevně doufám, že 
se nevyskytnout již žádné komplika-
ce a  veřejné osvětlení bude opravdu 
v  letošním roce konečně vybudová-
no. zároveň mi bylo sděleno, že mají 
zájem o zasíťování optickým kabelem 
téměř celého území dolní Čermné, což 

je oproti jejich dřívějším vyjádřením 
obrat o  sto osmdesát stupňů. Byly 
projednány základní parametry mož-
né spolupráce s  tím, že zástupci spo-
lečnosti zpracují návrh k  projednání 
v orgánech městyse. 

další pozitivní zprávou je, že nám byla 
schválena dotace na rekonstrukci 
učebny dílen v  základní škole. jedná 
se o  akci v  rozpočtových nákladech 
cca 2,5 mil. kč s dotací 95 %. v součas-
né době probíhá zajištění podkladů 
pro vydání rozhodnutí a  poté bude 
připraveno výběrové řízení a napláno-
vaná realizace akce. 

součástí rozpočtu je také mnoho men-
ších akcí a oprav majetku městysu. pro 
nadcházející období musíme samo-
zřejmě pracovat i na dalších projekto-
vých dokumentacích, ať už se jedná 
o další chodníky, parkoviště u chmáta-
lova a v azas, kanalizace u fary, úpravy 
stodoly v brownfieldu atd. 

z čeho mám opravdu velkou radost, je 
příprava knihy „pohledy do minulosti 
Čermné“. práce na dokončení knihy 
jsou v konečné fázi. v lednu 2025 bylo 
provedeno výběrové řízení na tisk kni-
hy a uzavřena smlouva o dílo.  v druhé 
polovině června je plánováno veřejné 
žehnání knihy, o  kterém budete včas 
informováni. dle mého mínění se 
jedná o výjimečnou událost. velké po-
děkování patří všem lidem, kteří se na 
vytvoření knihy podíleli, a to zejména 
katce veselé, romanu nastoupilovi 
a radku jindrovi.  

v minulých zpravodajích jsme vás prů-
běžně informovali o tom, že od 1. ledna 
2025 dojde ke změně systému odpado-
vého hospodářství. Hlavním důvodem 
je nutnost snížit množství směsného 
komunálního odpadu, který končí na 
skládce, a  zvýšit množství separova-
ného odpadu. je také nezbytné říct, že 
původcem odpadu je vždy konkrétní 
občan. proto je naprosto správné, aby 
spoluobčan, který maximálně třídí, 
nedoplácel na spoluobčana, který si 
s tříděním neláme hlavu. nový systém 
byl spuštěn a  je naprosto jasné, že se 
vyskytnou počáteční drobné problé-
my. při zavádění takovéhoto systému 
se můžete snažit připravit na „vše“, ale 
vždy vás něco překvapí. v neposlední 
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řadě je ovšem vždy největším „problé-
mem“ lidský faktor, což se projevuje 
i  u  nás. v  dané věci se jedná hlavně 
o  nevyvezení některých popelnic na 
separovaný odpad a problémy při svo-
zu směsného komunálního odpadu. 
Uvedené potíže samozřejmě obratem 
řešíme s  poskytovatelem služby. je 
jasné, že se vše bude muset odladit, 
aby systém fungoval bezproblémově. 
je nezbytné také zopakovat, že městys 
byl nucen k tomuto systému přistoupit 
proto, aby splnil legislativní podmínky 
a nebyl penalizován. pokuty za nespl-
nění zákonem daných limitů se mo-
hou pohybovat ve statisících. v  lednu 
2025 došlo k  prvním dvěma svozům 
směsného komunálního odpadu, při 
kterých byly vyvezeny i  popelnice, 
které nebyly očipované. po kontrole 
měsíčního hlášení byla tato místa loka-
lizovaná a proběhal kontrola. všechny 
spoluobčany upozorňuji, že u  dalších 
svozů nebudou neočipované popelni-
ce vyvezeny. v případě, že se to stane, 
žádáme tyto spoluobčany, aby obra-
tem kontaktovali pracovnice úřadu. 
zároveň prosím, abyste pracovnice 
kontaktovali i  v  případě, že opětovně 
nedojde k vyvezení popelnice na sepa-
rovaný odpad, případně k problémům 
při svozu směsného komunálního 
odpadu. je zřejmé, že bez spolupráce 
s  vámi nejsme schopni daný systém 
„vyladit“. za danou spolupráci vám 
předem děkuji. 

Petr Helekal, starosta

jednání 11. listopadu zastupitelé 
schválili prodej části pozemko-
vé parcely č.  4127/5 v  k. ú. dolní 
Čermná. projednali a  schválili také 
prodeje příslušných částí pozem-
kové parcely č. 3298/11 a části po-
zemkové parcely č.  3298/16 v  k. ú. 
dolní Čermná na základě žádostí 
podaných vlastníky přilehlých ne-
movitostí. důvodem všech schvá-
lených převodů bylo narovnání 
majetkových vztahů.
na jednání dne 11. prosince byl ve 
finančních záležitostech schválen 
střednědobý výhled rozpočtu na 
roky 2026 - 2028.   dalším důležitým 
projednávaným bodem byl rozpo-
čet na rok 2025. rozpočet byl na-
vržen jako schodkový s  celkovými 
příjmy 100 166 300  kč, s celkovými 
výdaji 116 981 300  kč, splátky dlou-
hodobých úvěrů a půjček činí 2 849 
000 kč. schodek   a  splátky úvěru, 
celkem ve výši 19  664  000 kč, je 
financován přebytkem minulých 
let. v  rámci komentáře starosta 
k  předloženému návrhu rozpočtu 
mimo jiné uvedl, že největší po-
ložkou rozpočtu na straně příjmů 
i  výdajů je plánovaná akce na 
zasíťování pozemků „v  ráji“. dále 
rozpočet reflektuje rozpracované 
a další průběžně připravované akce 
včetně oprav majetku. zároveň 
jsou v  něm zahrnuty další projek-
tové přípravy. navržený rozpočet 
na rok 2025 včetně neinvestičních 
příspěvků pro příspěvkové orga-
nizace a  závazných ukazatelů za-
stupitelé schválili. zastupitelstvo 
také projednalo žádost rodinného 
centra kUk, z. s. o  individuální do-
taci z  rozpočtu městyse na obno-
vu a  doplnění stezky pro rodinu, 
schválilo pro tento účel poskytnutí 
dotace ve výši 142 040 kč a uzavře-
ní příslušné veřejnoprávní smlouvy. 
na obou jednáních podal starosta 
zastupitelstvu podrobné informa-
ce o  realizovaných a  plánovaných 
akcích městysu a  jiných investorů. 
z  velkého výčtu uvádíme alespoň 
některé z  nich: byly dokončeny 
a  převzaty opravy místních komu-
nikací realizované v roce 2024. Bylo 
zahájeno vodoprávní řízení pro 
území „v ráji“. proběhla a byla do-

poslední dvě jednání zastupitelstva 
v roce 2024 se konala 11. listopadu 
2024 a  11. prosince 2024 a  z  jejich 
programu vybíráme některé pro-
jednávané záležitosti:
na obou zasedáních zastupitelstva 
byla podána zpráva o činnosti rady. 
za období od září do listopadu 
2024 se konala celkem čtyři jedná-
ní. s obsahem těchto zpráv se mů-
žete seznámit v podrobném zápise 
ze 14. a 15. jednání zastupitelstva.  
v  majetkových záležitostech na 

vybráno ze zasedání
zastupitelstva městyse
dolní Čermná 
(14/2024 a 15/2024 – zm)

končena rekonstrukce multifunkč-
ního hřiště v azas. v polovině listo-
padu byla investorovi, tj.  státnímu 
pozemkovému úřadu, předána 
akce „polní cesta c27“. připravu-
jeme výběrové řízení na realizaci 
veřejného osvětlení v sídlišti za ško-
lou. v  dubnu a  květnu 2025 bude 
probíhat oprava střechy tělocvičny, 
zhotovitelem bude na základě vý-
sledku výběrového řízení spol. kpv 
systÉm, s. r. o. po zahájení fyzické 
realizace akce „půdní vestavba 
a stavební úpravy objektu č. p. 226“ 
bylo zjištěno, že je nutné provede-
ní výměny celé konstrukce střechy. 
v rámci sloučení základní a mateř-
ské školy byly realizovány úpravy 
ve sborovně, ředitelně a propojení 
s  bývalou kanceláří ředitelky mš. 
dokončuje se kniha „pohledy do 
minulosti Čermné“, bude vypsáno 
výběrové řízení na zhotovitele pro 
její vydání a na červen 2025 je plá-
nován slavnostní křest.
na prosincovém jednání byly za-
stupitelstvu předloženy návrhy 
dvou obecně závazných vyhlá-
šek („ozv“), a  to v  souvislosti se 
změnou systému odpadového 
hospodářství, na které jsme v prů-
běhu celého podzimu intenzivně 
pracovali. zastupitelé schválili ozv 
o  stanovení obecního systému 
odpadového hospodářství a  ozv 
o  místním poplatku za odkládání 
komunálního odpadu z  nemovité 
věci. pokud se poplatník vejde do 
stanoveného minimálního základu 
dílčího poplatku 10 kg/měsíc, bude 
místní poplatek za rok činit 600 kč/
rok. poplatek se nebude platit za-
čátkem roku, jak tomu bylo dosud, 
ale bude se platit až po ukonče-
ní roku 2025. správce poplatku, 
tj.  úřad městyse, vyměří poplatek 
rozhodnutím, tj. až na začátku roku 
2026.  
  
zápis ze zasedání zastupitelstva je 
k  dispozici k  nahlédnutí na úřadu 
městyse nebo na webových strán-
kách www.dolni-cermna.cz (Úřad 
městyse – úřední deska – archiv Úd). 

Hana Vágnerová
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připomínáme občanům

poplatek za psa na rok 2025 ve výši 
200 kč je splatný do 31. 3. 2025. popla-
tek lze uhradit přímo na pokladně Úřa-
du městyse dolní Čermná, nebo bezho-

tovostně na účet 1321618359/0800, 
variabilní symbol 1341 + číslo popisné.

Poplatek za odpad na rok 2025 bude 
vybírán zpětně, dle skutečně vyveze-
ného množství odpadu, na jaře násle-
dujícího roku (poplatek za rok 2025 se 
bude vybírat až v roce 2026).

dále upozorňujeme, že tříděný odpad 
je vyvážen dle odpadového kalendáře. 
svozovým dnem je celý určený den 
v čase 5 – 24 hod. je tedy potřeba mít 
nádoby ke svozu připraveny od brzkých 
ranních hodin až do jejich vývozu. v pří-
padě, že vám odpady nebudou vyveze-
ny, kontaktujte úřad městyse.

Jitka Dušková

provozní doba sběrného 
dvora

středa   15:00 – 17:00
sobota    9:00 – 11:00

provozní doba místa pro příjem biood-
padu (větve, zeleň,…) - v případě potře-
by volejte pana křivohlávka: 776 143 281. 

Informace z evidence obyvatel s trvalým bydlištěm 
v dolní Čermné  za rok 2024

počet obyvatel celkem k 1.1.2024 1351

počet narozených 12

počet zemřelých 13

počet přistěhovaných 16

počet odstěhovaných 22

počet obyvatel k 31.12.2024 1344

průměrný věk 41,79 let

muži 519

ženy 549

děti do 18 let 276

počet obyvatel dolní Čermná 1215

počet obyvatel jakubovice 129

M. Macháčková, matrika

svozový plán pro rok 2025
dolní Čermná

Komunální odpad (svoz dům od domu)

3. 1.
17. 1.
31. 1.

14. 2.
28. 2.

14. 3.
28. 3.

11. 4.
25. 4.

9. 5.
23. 5.

6. 6.
20. 6.

4. 7.
18. 7.

1. 8.
15. 8.
29. 8.

12. 9.
26. 9.

10. 10.
24. 10.

7. 11.
21. 11.

5. 12.
19. 12.

Plast, tetrapack, kovy (svoz dům od domu)

16. 1. 13. 2. 13. 3. 10. 4. 8. 5. 5. 6. 3. 7.
31. 7. 28. 8. 25. 9. 23. 10. 20. 11. 18. 12.

Papír (svoz dům od domu)

30. 1. 27. 2. 27. 3. 24. 4. 22. 5. 19. 6. 17. 7. 14. 8. 11. 9. 9. 10. 6. 11. 4. 12.

Svoz „N“ odpadů (svozové vozidlo na určených stanovištích v obci)

23. 4. 7. 8.
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oznámení o výši vodného 
a stočného na rok 2025

výše vodného pro rok 2025     
55,20 kč/m3 bez dpH    
61,82 kč/m3 vč. dpH

výše stočného pro rok 2025       
54,10 kč/m3 bez dpH    
60,59 kč/m3 vč. dpH

celkem vodné a stočné pro rok 2025      
109,30 kč/m3 bez dpH  
122,42 kč/m3 vč. dpH

oproti roku 2024 dochází ke zvýšení 
ceny u  vodného i  stočného o  2,60 kč/
m3 (bez dpH). celkově, pro zákazní-
ky využívající obě služby, dochází ke 
zvýšení cen o  5,20 kč/m3 bez dpH, 
tj.  o  5,83 kč/m3 včetně dpH 12  % na 
109,30 kč/m3 bez dpH, resp. 122,42 kč/
m3 včetně dpH. tato hodnota je stále 
hluboko pod tzv.  sociálně únosnou 
cenou pro rok 2025, kterou stanovuje 
státní fond životního prostředí pro 
jednotlivé kraje – u  vodného pro par-
dubický kraj je to 96,87 kč/m3 včetně 
dpH a  u  stočného 82,71 kč/m3 včetně 
dpH. v  součtu činí sociálně únosná 
cena 179,58 kč/m3. procentní odchylky 
od sociálně únosné ceny jsou prakticky 
stejné, jako tomu bylo pro rok 2024.
odběratelé na většině území obsluho-
vaného společností vak zaplatí v  roce 
2025 za 1 m3 (tj.  1000 litrů) 122,42 kč 
včetně dpH. cena za výrobu a distribu-
ci 1 litru pitné vody včetně následného 
odkanalizování a  vyčištění vyprodu-
kované odpadní vody tak stále činí 
pouze něco přes 12 haléřů. odběratel 
s  průměrnou spotřebou 88  litrů/den, 

tj.  32 m3/rok, kterému je účtováno 
vodné i stočné, tedy zaplatí měsíčně za 
vodné a stočné přibližně 326 kč. oproti 
roku 2024 se jedná o zvýšení o 5 %, což 
představuje přibližně 14 kč za měsíc. 
při důležitosti vodárenských služeb pro 
život každého z  nás jsme přesvědčeni, 
že ceny vodného a  stočného budou 
v  porovnání s  dalšími službami stále 
přijatelné. 
spotřeba k 31. 12. 2024 bude v souladu 
se zákonem a  odběratelskými smlou-
vami stanovena výpočtem z  denních 
spotřeb fakturovaného období. 

Tisková zpráva VAK

zápis budoucích prvňáčků

zápis do 1. třídy pro školní rok 2025/2026 
se bude konat 16. dubna 2025 od 15:00 
do 16:30 v  budově 1. stupně zš a  mš 
vincence junka dolní Čermná.

Vedení ZŠ a MŠ Vincence Junka 
Dolní Čermná

výzva pro fotografy

při přípravě dolnočermenského kalen-
dáře i  jednotlivých čísel dolnočermen-
ského zpravodaje vítáme vaše fotogra-
fické příspěvky. Fotografie (na šířku, 
v co největším rozlišení) můžete i v roce 
2025 zasílat na e-mailovou adresu 
dczpravodaj@seznam.cz, popř. se na ji-
ném postupu domluvit s  paní lídou 
ešpandrovou (tel.  737 880 060). děkuje-
me za vaši vstřícnost a  těšíme se na 
krásná fota.

Redakce zpravodaje

významné životní
jubileum oslavili

jiří mikula
ladislav matoušek
jindřiška liebichová
jiří pecháček
václav mareš
aloisie Bednářová
milada kůrková
jiří křivohlávek
Ivan Červenka
romana mikulová
petr appl
josef merta
Helena mačátová

všem oslavencům srdečně blahopře-
jeme a  do dalších let přejeme hlavně 
hodně zdraví.

opustili nás – vzpomínáme

marie vyhnálková (66 let)
jiřina vaníčková (79 let)
václav špaček (83 let)

Upozornění – vítání 
občánků

vážení rodiče, pokud se chcete se 
svým děťátkem zúčastnit slavnostního 
vítání občánků, kontaktujte paní marii 
macháčkovou v matrice na Úřadu měs-
tyse dolní Čermná, tel.   465 393 125, 
matrika@dolni-cermna.cz.

Společenská komise



Dolnočermenský zpravoDaj číslo 1 I rok 2025 7

poděkování za rekonstrukci 
sborovny a ředitelny

rádi bychom poděkovali všem, kteří se 
podíleli na rekonstrukci sborovny a  ře-
ditelny naší školy. velký dík patří panu 
jiřímu applovi za koordinaci všech prací 
a  instalaci dveří, jiřímu svobodovi za 
návrh a design prostor. Finanční zajiště-
ní rekonstrukce zajistila rada obce pod 
vedením pana starosty petra Helekala. 
k realizaci nemalou mírou přispěli také 
zaměstnanci obce: radek roller, josef 
peichl a  ladislav kalcovský. elektřinu 
měl na starosti miroslav motyčka a da-
vid marek, kteří zajistili, že vše bude 
fungovat bez problémů. vymalování 
prostor probíhalo bezproblémově díky 
miroslavu novákovi, vlastimilu nováko-
vi a  michalu markovi, ti vnesli do míst-
ností nový vzhled a  svěžest. Instalatér-
ské práce provedl roman lešikar. 
v neposlední řadě děkujeme janu svo-
bodovi a  jeho kolektivu za vynikající 
zpracování nového funkčního nábytku.
tato rekonstrukce by nebyla možná bez 
spolupráce všech zúčastněných, a proto 
všem děkujeme za jejich čas, úsilí a od-
bornou pomoc. nové prostředí sborov-
ny a ředitelny je nejen funkční, ale také 
příjemné pro každodenní práci. kvalitní 

pracovní prostředí přispívá k  lepšímu 
fungování školy a k pozitivní atmosféře, 
která se následně odráží i ve výuce.

Kolektiv zaměstnanců ZŠ a MŠ 
Vincence Junka Dolní Čermná

foto: P. Mikulová, archiv ZŠ

vánoční dílničky

ve čtvrtek 12. prosince se školka zaplni-
la dětmi a jejich rodiči v lehce netradiční 
čas před 16. hodinou. po krátkém vy-
stoupení dětí se všichni přítomní vrhli 
do vyrábění vánočních dekorací, ochut-
návání cukroví napečeného dětmi, do 
konverzace s dalšími dospěláky. 
někdo poctivě vyrobil všechny ozdoby 
z nabídky, někdo si vybral pouze to nej. 
Čas v  příjemné atmosféře utíkal jako 
voda. jsme rádi, že se nás v tom předvá-
nočním období sešlo tolik. a že si rodiče 
mohli užít školku svých dětí taky trochu 
jinak, než jenom „dobrý den“ a  „na 
shledanou“ mezi dveřmi.

Učitelky MŠ
foto: archiv MŠ

přišel k nám ježíšek

v  pondělí 16. prosince navštěvoval ježí-
šek školky a nevynechal ani tu naši. do-
poledne se neslo v duchu vánočních tra-
dic, kdy děti rozkrajovaly jablíčko, 
pouštěly lodičky, holčičky házely botou, 
zpívaly se koledy apod. poté děti dětem 
předvedly krátký program, který si při-
pravily na vánoční dílničky. Už zbývalo 

jen zaprskat prskavkami a těšit se na pří-
chod ježíška. 
a  on opravdu přišel. my jsem ho sice 
neviděli, ale slyšeli jsme zvonit zvoneček. 
když jsme pak opatrně nakoukli do tří-
dy, bylo pod stromečkem plno. každý si 
mohl vybrat novou hru či hračku, kterou 
chtěl vyzkoušet jako první. ani na čerstvý 
vzduch se ten den děti nedostaly, kolik 
měly práce s hraním. 

Učitelky MŠ
foto: archiv MŠ

zima na sněhu

v  letošním roce využily děti příležitost 
k  zimním radovánkám s  kamarády ze 
školky. zpočátku sníh sloužil hlavně 
k výrobě sněhuláků, ke koulování a vá-
lení se. postupně měly děti možnost sjet 
si kopec na lopatách, na saních i na dět-
ských lyžích. občas trochu přimrzlo a ze 
sněhu se daly „vylamovat“ nejrůznější 
tvary. v některých dnech jsme pak tro-
chu nedobrovolně trénovali chůzi po 
zledovatělých plochách, což sem tam 
skončilo drobným uklouznutím. všech-
ny zimní radovánky se naštěstí obešly 
bez velkých karambolů, tudíž zůstaly 
radovánkami.

Učitelky MŠ
foto: archiv MŠ
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první pomoc ve školce

poslední lednový týden jsme ve školce 
začali téma mé zázračné já – zdravý 
a nemocný. v pátek 31. ledna nás přijel 
navštívit pan jan Hodoval z  ČČk Ústí 
nad orlicí, který zábavnou a  jednodu-
chou cestou přiblížil dětem první po-
moc při úrazech. jestli byste si chtěli 
tipnout, co z  přednášky mělo největší 
úspěch, pak vězte, že balení kamarádů 
do termofólie.

Učitelky MŠ
foto: archiv MŠ

vánoční praha

ve čtvrtek 5. 12. vyrazili žáci osmé třídy 
na exkurzi do prahy. Hlavním cílem 
byla návštěva národního muzea, kde 
za doprovodu průvodkyně absolvovali 
program „z  hradů do továren“. tento 
program byl zaměřen na stručný pře-
hled dějin českých zemí od počátků až 
po průmyslovou revoluci. po programu 
následovala prohlídka expozice „evo-
luce života“ s  úchvatnými exponáty 
v životní velikosti. poté se žáci prošli po 
václavském náměstí, kde si dali občers-
tvení. nakonec navštívili staroměstské 
náměstí a kouzelné vánoční trhy. poča-
sí bylo bezchybné a  všichni si výlet 
moc užili.

P. Boháčová, A. Růžičková
foto: archiv ZŠ

andělské učení, čertí rej 
a mikulášský balíček

na naší škole vládla mikulášská atmo-
sféra! Žáci nejprve zažili andělské učení. 
poté nás čekal čertí rej v  tělocvičně. 
soutěže, hudba a  pořádné řádění roz-
pumpovaly všechny přítomné. Žáci se 
utkali v  zábavných disciplínách, které 
prověřily jejich odvahu, šikovnost 
a smysl pro humor. na závěr nechyběla 
ani sladká odměna – každý si odnesl 
balíček od mikuláše, který nám daroval 
městys dolní Čermná. děkujeme za 
krásný den, který jsme si všichni užili 
naplno!

Kolektiv učitelek
foto: archiv ZŠ

Žáci 6. a 7. tříd v divadle na 
Bílém tesákovi

ve čtvrtek 6. prosince navštívili žáci 6. 
a  7. tříd divadlo drak v  Hradci králové, 
kde zhlédli inscenaci Bílý tesák, dobro-
družný příběh o svobodě viděný vlčíma 
očima. představení bylo inspirováno 
slavným románem jacka londona a vy-
užívalo inovativní techniku  „live cine-
ma“, při které je dění na jevišti snímáno 
kamerou a živě přenášeno na plátno.
Bohužel kvůli sněhové kalamitě jsme 
nestihli celé představení, ale i tak to byl 
pro žáky zajímavý kulturní zážitek, kte-
rý jim přiblížil moderní formy divadelní 
tvorby.

M. Brettlerová
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sedmáci na bruslích

v pondělí 9. 12. vyrazili sedmáci na brus-
lení. celou halu v  lanškrouně měli je-
nom pro sebe. někteří si hned vzali ho-
kejku a zkoušeli trefit pukem branku, jiní 
se opatrně na ledě rozbruslili. nikdo 
neodešel předčasně do šatny. všem pa-
tří veliká pochvala – za kamarádské cho-
vání, veliké úsilí při zdokonalování brus-
lařských dovedností a  vzájemnou 
pomoc. Byla to prima akce, kterou si ur-
čitě zopakujeme.

Z. Pupíková
foto: archiv ZŠ

vlastnosti minerálů

v  úterý 10.12. strávili žáci deváté třídy 
dvě hodiny přírodopisu s panem učite-
lem janem růžičkou, ředitelem Gymná-
zia lanškroun. v  rámci laboratorních 
prací zjišťovali vlastnosti minerálů, tvr-
dost, barvu a  jejich další optické vlast-
nosti. vyráběli modely krystalů minerá-
lů z  papíru. chválíme devátou třídu za 
jejich přístup k práci.

Y. Rybová

adventní dílny plné tvoření 
a pohody

Užili jsme si tvoření vánočních stromeč-
ků, andělů, vyšívání a korálkování. kou-
zelnou atmosféru doplňovaly koledy 
a  horký punč, který zahřál nejen ruce, 

ale i  srdce. poté jsme se připojili k akci 
Česko zpívá koledy, kde jsme společně 
prožili krásné chvíle při zpěvu vánoč-
ních melodií.

Kolektiv učitelek 1. stupně
foto: archiv ZŠ

Hrou proti aIds

ve středu 11. 12. se žáci 8. třídy zúčastni-
li preventivního programu, který pořá-
dala vyšší odborná škola a střední škola 
zdravotnická a  sociální Ústí nad orlicí. 
Žáci byli rozděleni do tří skupin a  po-
stupně procházeli stanoviště s  úkoly, 
které byly zaměřeny na prevenci aIds 
a osvětu v oblasti rizikového chování.

P. Boháčová, A. Růžičková

cesta elektrické energie

ve čtvrtek 12. prosince měli žáci 9. třídy 
možnost se virtuálně zúčastnit přednáš-
ky na téma „cesta elektrické energie“, 
kterou připravila společnost Čez, které 
tímto děkujeme. přednáška žáky sezná-
mila s procesem, jak se elektrická ener-
gie přenáší a dostává až do našich do-
movů. podobné vzdělávací akce 
pomáhají žákům lépe porozumět světu 
kolem nás a případně je motivují k další-
mu studiu technických oborů.

A. Růžičková

výlet prvňáčků do 
vánočních pardubic

v pátek před třetí adventní nedělí si vy-
jeli prvňáčci na vánoční výlet do pardu-
bic. prvním zážitkem už byla cesta vla-
kem, před nádražím v pardubicích jsme 
„potkali“ pana pernera, širokou ulicí nás 
zelení panáčci pouštěli přes křižovatky 
a pěší zóna nás přivedla až k zelené brá-
ně, která za sebou schovávala kouzelné 
vánoční pernštýnské náměstí. prohlédli 
jsme si betlém, vystoupili po schodech 
do výšky, zazvonili jsme si na zvoneček 
pro přáníčko a už jsme mířili na zámek, 
kde nás čekal veselý pan průvodce.
proměnili jsme se na sluhy pana viléma 
a  v  krásných starobylých sálech jsme 
mu chystali hostinu, dozvěděli jsme se 



Dolnočermenský zpravoDajčíslo 1 I rok 202510

mnoho zajímavého o  životě před sta-
letími, naučili se, jak správně pozdravit 
a nakonec jsme tvořili vánoční dekoraci. 
zpáteční cesta vlakem a  busem rychle 
uběhla a před námi už se chystala třetí 
adventní neděle.

D. Kačerovská
foto: archiv ZŠ

druháčci se chystali na 
vánoce

cukroví patří k vánocům stejně tak, jako 
stromeček a dárečky. cukrové pondělní 
odpoledne patřilo nepečenému cukro-
ví, které se vážně povedlo. medové, bu-
rizonové a lotus kuličky, nepečený salám 
se sušeným ovocem a další druhy nepe-
čených dobrot. děti si odnesly cukrový 
košíček domů. na něco jsme si přeci je-
nom museli nějaký čas počkat –  na do-
sušení jablíčkových křížal.

J. Křenková

výprava druháčků do 
muzea v lanškrouně

Uvítalo nás krásné téma – ježíšku, ne-
zlob se! „co to bude?“ znělo mezi dětmi. 
Bylo to překvapení. děti si hrály, házely 
kostkou a plnily ježíškovy úkoly, hledaly 
odpovědi na obrazech, ve vitrínách 
i všude kolem. také se seznámily s lanš-
krounským betlémem, jehož autorem 
je Bedřich šilar.

J. Křenková

co nového v prosinci 
a lednu u prvňáčků?

ještě na konci listopadu prvňáčci ote-
vřeli zbrusu nový slabikář, kde už to 
bude pořádné „počteníčko“. Udělali 
jsme radost dárkem v  „krabici  od bot“ 
jednomu z  kluků, který nemá takové 
štěstí jako my. jeli jsme společně do 
kina na krásný film rozum v  divočině. 
řezali jsme, pilovali jsme a vyráběli jsme 
v dílně skřítečka (kromě jiných krásných 
dárků). proměnili jsme se na kuchaře 
a  vyrobili si muffinky. Užili jsme si čer-
tovský rej a  návštěvu v  muzeu v  lanš-
krouně.

přišel leden a  kromě toho, že už jsme 
začali krásně číst slova a  věty a rozumí-
me tomu, co čteme, jsme začali poprvé 
psát perem. po malých krůčcích zdolá-
váme prvňáčkovské nesnáze. Učili jsme 
číst i  robůtky beeboty, upekli jsme si 
sladké šátečky a slané tyčky a v den prv-
ního vysvědčení jsme řádili v Funparku 
v  letohradě. a  teď hurá do druhého 
pololetí!

D. Kačerovská
foto: archiv ZŠ

laboratorní práce – 
pozorování plísní

Během hodiny přírodopisu měli žáci 6. 
tříd možnost pozorovat plísně. pozvali 
jsme si terezu vávrovou (bývalou žákyni 
naší školy), aby nám s tímto úkolem po-
mohla. tímto bych jí chtěla poděkovat 
za skvělou práci v  hodinách. pro jejich 
malou velikost tyto organismy nevidí-

me. jejich stavbu můžeme pozorovat 
díky mikroskopům. každý žák si připravil 
svůj vlastní preparát, který následně vi-
děl pod objektivem v různém zvětšení.

E. Krsková
foto: archiv ZŠ

výlet do skipi

v  pátek 17. 1. absolvovali naši čtvrťáci 
odpolední výlet do letohradského skipi. 
před odjezdem jsme strávili ještě asi 
hodinku ve družině (kde se už děti sa-
mozřejmě nemohly dočkat) a zhruba ve 
tři čtvrtě na jednu jsme se oblékli a vy-
razili na autobus. ten byl cestou tam 
docela plný, takže některé děti se na řá-
dění v herně těšily vsedě a některé holt 
musely postát. to nám ale na náladě nic 
neubralo, cesta utekla jako voda a  už 
jsme tu! takže – sundat boty, bundy 
a  batůžky do skříněk, lahve s  pitím na 
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stoleček a můžeme jít na to! prolézačky, 
skluzavky, trampolíny, tobogány, lanové 
překážky, motokáry či fotbálek – děti 
nic nevynechaly a  „naši“ hodinu a  půl 
využily rozhodně na sto procent. po 
skončení programu jsme si vyzvedli 
všechny své věci a dali si odpolední sva-
činku. potom už nás čekala (příjemně 
unavená) zpáteční cesta do dolní Čerm-
né. takto hezky jsme tedy společně za-
hájili víkend!

V. Marešová
foto: archiv ZŠ

páťáci na bruslích

ve středu 22. ledna se žáci 5. třídy vy-
pravili na bruslení do haly v lanškrouně, 
kde si měli možnost osvěžit své bruslař-
ské dovednosti. po příjezdu do haly se 
děti rychle obuly do bruslí, nasadily 
helmy a rukavice a vyrazily s radostí na 
ledovou plochu. počáteční nervozita 
postupně opadla a brzy se po hale ozý-
val smích. kluci měli s sebou i hokejky, 
takže si to užívali s  pukem. děvčata si 
vzájemně pomáhala a  povzbuzovala 
začátečníky v jejich snažení. všichni si to 
náramně užili a  zaslouží si velikou po-
chvalu. tato akce byla skvělým zážitkem 
před pololetním vysvědčením. Ukázalo 
se, jak je důležité se umět bavit a užívat 
si společné chvíle se spolužáky.

I. Moravcová
foto: archiv ZŠ

třídenní lyžařský kurz 
v Čenkovicích

naši žáci z prvního stupně si užili tříden-
ní lyžařský pobyt v Čenkovicích. skupi-
na byla rozdělena do dvou částí – na ty, 
kteří už měly nějaké zkušenosti se sjez-
dovým lyžováním, a na úplné začáteční-
ky, kteří se teprve seznamovali s  tímto 
zimním sportem.
začátek pobytu patřil těm, kdo stáli na 
lyžích poprvé. děti se učily základům – 
jak správně obout lyže, jak se postavit 
na svah a jak bezpečně padat. celý den 
probíhal ve znamení první seznámení 
se se sjezdovkou. nejprve se všichni 
soustředili na plužení a  zastavení na 
mírnějším svahu. děti si užívaly první 
jízdy, občas s pádem, ale s každým po-
kusem byly odvážnější. na konci dne se 
skupina, která už zvládla základy, vypra-
vila na lanovku, což byl pro všechny vel-
ký zážitek. následoval první sjezd celé 
sjezdovky, a  to byla pro děti obrovská 
motivace!
pokročilejší skupina, která měla již 
základní dovednosti, pokračovala v  pi-
lování techniky sjezdu. zaměřili se na 
správné držení těla, plynulé zatáčení 
a  kontrolu rychlosti. cílem bylo zlepšit 
stabilitu a větší jistotu při jízdě. děti se 
na svahu cítily stále lépe, a  s  každým 
kolem lanovky byly jejich dovednosti 
lepší a lepší.
třetí den měli pokročilí lyžaři mož-
nost vyzkoušet náročnější sjezdovky, 

zatímco nováčci se snažili udržet krok 
a zvládnout i strmější svahy. I přes větší 
výzvy se děti držely vzájemně a pomá-
haly si, což vytvořilo skvělou týmovou 
atmosféru. 

D. Kačerovská, O. Pokorná
foto: archiv ZŠ

preventivní program v 6. a

tento program nesl název etická vý-
chova a třídní kolektiv. jeho cílem bylo 
zaměřit se na osvojení sociálních do-
vedností u  žáků na základě vlastního 
prožitku. program zahrnoval mnoho 
různých aktivit a  her vedoucích děti 
k dialogu, k zakotvení pozitivních hod-
not a vlastností a k respektování názo-
rů druhých. v  závěru by si měli žáci 
uvědomit to, že mohou pomáhat dru-
hému bez očekávání odměny. myslím 
si, že program měl svůj hlubší význam 
a  žáci se velice bavili a  zároveň i  učili, 
aniž by si to sami uvědomovali.

E. Krsková

Žáci 9. třídy si vyzkoušeli 
přijímací zkoušky 
nanečisto

v úterý 28. 1. měli žáci 9. třídy možnost 
vyzkoušet si přijímací zkoušky nanečis-
to s novým zadáním od cermatu. cvič-
ný test zahrnoval úkoly z matematiky 
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(16 úloh, časová dotace 70 minut), čes-
kého jazyka a literatury (30 úloh, časová 
dotace 60 minut). testy umožnily žákům 
zažít atmosféru přijímacích zkoušek 
a získat cenné zkušenosti, které jim mo-
hou pomoci při skutečných testech, 
které je čekají 11. a 14. dubna 2025. 

A. Růžičková

preventivní program v 6. B

dne 28. 1. proběhl na naší škole preven-
tivní program zaměřený na etickou vý-
chovu a  stmelení třídního kolektivu. 
tato akce byla organizována ve spolu-
práci s  odborným lektorem, panem 
p. kadlecem, který vedl žáky zábavnou 
a interaktivní formou k lepšímu porozu-
mění hodnotám, jako jsou respekt, spo-
lupráce a odpovědnost.
cílem programu bylo nejen posílit 
vzájemné vztahy mezi žáky, ale také 
jim pomoci lépe se vyrovnat s  každo-
denními výzvami, které život ve škole 
přináší. mezi nejoblíbenější části patřily 
týmové hry a diskuze o hodnotách. Žáci 
měli možnost vyjádřit svůj názor, sdílet 
zkušenosti a společně hledat řešení růz-
ných situací. program byl navíc oboha-
cen o praktické ukázky a příběhy, které 
žáky motivovaly k  zamyšlení nad svým 
chováním.
děkujeme a těšíme se na další podobné 
akce, které budou podporovat přátel-
skou a  bezpečnou atmosféru v  naší 
třídě.

M. Faltejsková
foto: archiv ZŠ

preventivní program acet

spolupráce, porozumění, pochopení, 
ochota a  mnoho dalších vlastností je 
důležitých pro správné fungování tříd-
ního kolektivu. jaké by to bylo ocitnout 
se na pustém ostrově a  muset se spo-
lehnout sám na sebe nebo pomoc těch, 
kteří tam jsou se mnou? zvládnu pře-
kážky vyřešit sám? vždy je lepší praco-

vat v týmu, umět si naslouchat, pomoct 
a  hledat nejlepší řešení. druháčci si 
v  preventivním programu vyzkoušeli, 
jaké je mít spolehlivé kamarády, kteří 
umí táhnout za jeden provaz.

J. Křenková
foto: archiv ZŠ

poděkování za sbírku pro 
nadaci ll v roce 2024

v roce 2024 proběhla již 31. charitativní 
sbírka pro nadaci ll (likvidaci lepry ve 
světě) při mikulášském jarmarku v pátek 
29. 11. 2024.  
od roku 1992, kdy se konala první 
sbírka, byla praxe koledování u vánoč-
ního stromu po čtyři dny těsně před 
vánocemi. při ní vystupovali: dechová 
kapela p.  vašíčka, kostelní sbor, mlá-
dež, školní děti a  skauti i  děti z  mš. 
tato praxe koledování trvala šest roků 
do roku 1997. od roku 1998 do roku 
2007, tedy deset roků, bylo koledová-
ní pouze jednodenní před vánocemi. 
a  odměna pro účinkující? dospělým 
lahev alkoholu pro zahřátí, a byly silné 
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mrazy, že muzikantům hudební nástro-
je zamrzaly. dětem pak sáček bonbonů 
a  pomeranče. od roku 2008 je sbírka 
pro ll spojena s  mikulášským jarmar-
kem (je uváděna i  na plakátech). toto 
koledování je praktičtější, výhodnější 
a pro pořadatele jednodušší. 
v roce 2024 se u vánočního stromu před 
novou radnicí se vykoledovalo celkem 
2 052 kč. z této částky bylo 2 000 ode-
sláno dne 11. 12. 2024 nadaci ll a  za-
placeno poštovné 52 kč. za kdU-Čsl 
a  za organizátora chci všem, kteří do 
sbírky přispěli penězi, moc poděkovat 
křesťanským „pán Bůh vám v  dobrém 
odplať“ i  civilním díkem „moc děkuje-
me za podporu sbírky pro malomocné!“ 
do roku 2025 vám všem přejeme dobré 
zdraví a  jen vše dobré a  celému světu 
mír a pokoj, který je tolik potřebný!                                                                                      

Za KDU-ČSL Vl. Jansa

Česko zpívá koledy

ve středu 11. prosince 2024 v 18 hodin 
se dolnočermenské náměstí rozeznělo 
zpěvem koled v  rámci celostátní akce 
Česko zpívá koledy. v dolní Čermné se 
zpívalo již po jedenácté. počítala jsem 
účastníky a dospěla k číslu sto padesát 
dva! dle ohlasu se akce vydařila. Foto-
grafie z  akce od Františka mareše jsou 
dostupné ve fotogalerii na webových 
stránkách městyse. výběr prostoru (au-
tobusová zastávka) i občerstvení (BUd-
ka) byl dobrou volbou. Hudba ve slože-
ní pavel mareš, jiří vávra, magda 

motlová a dáša Formánková se osvědči-
la a  získala nominaci do dalšího roční-
ku. za technickou pomoc děkuji radku 
rollerovi. těším se na shledání při Česko 
zpívá koledy ve středu 10. prosince 
2025 v 18 hodin.

Ivana Hamplová
foto: P. Řeháková

jakubovické vánoční 
souznění

rok se s  rokem sešel a zase jsme se  27. 
prosince vydali do jakubovického koste-
la. před dveřmi jsme rozložili stany a stu-
deným vzduchem zavála vůně typických 
teplých zimních nápojů. netrvalo dlouho 
a kostel se zcela zaplnil přátelskými tvá-
řemi, které si přišly poslechnout koncert 

na téma třech svátků vánočních. diváky 
jsme provedli známými i zapomenutými 
tradicemi, které se k  svátkům vážou, 
a  proložili jsme je stejně tak známými 
i  zapomenutými koledami. jednu si do-
konce „vystřihl“ sám pan farář. těšila nás 
vysoká koncentrace posluchačů i pozitiv-
ní ohlasy. děkujeme panu faráři a  panu 
Hrodkovi za záštitu akce, panu macanovi 
za přípravu kostela, základní škole za za-
půjčení prostor pro nácvik, všem, kteří 
pomáhali připravit techniku a občerstve-
ní, a v neposlední řadě i těm, kteří se na 
nás ve vánočním volnu přišli podívat.
pokud se chystáte na městský ples do 
jablonného nad orlicí, můžete zhléd-
nout folklorní předtančení dospělé slož-
ky jitřenky. těšíme se na vás i na dalších 
akcích roku 2025!

Za soubor Jitřenka Eliška Zpěváková
foto: archiv souznění

vánoční koncert 2024

první vánoční koncert v našem kostele 
s  cimbálovkou z  Červeného kostelce 
jsme si mohli užít v  roce 2021. od té 
doby k nám zavítala ještě dvakrát. kon-
certy to byly vždycky skvělé, stejně jako 
následující posezení s  hudbou v  orlov-
ně. pravda ale je, že z Červeného kostel-
ce je to k nám do dolní Čermné trochu 
z ruky.
došlo tak k  tomu, že bylo třeba získat 
pro vánoční koncert nějaké jiné hudeb-
ní uskupení. na pastorační radě farnosti 
jsme se rozhodli, že nejprve zkusíme 
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čerpat z  „vlastních“ zdrojů. a  náš čer-
menský chrámový sbor v čele s jeho di-
rigentem souhlasil! I navzdory tomu, že 
pro dobu vánoční bylo kromě toho třeba 
nazkoušet ještě celé dvě zpívané mše.
a  tak jsme se mohli v  sobotu 28. pro-
since v 15 hodin setkat v našem kostele 
k  poslechu vánočních melodií dobře 
známých, ale i  těch, které nejsou slyšet 
tak často, a o  to vzácnější tak jsou. me-
lodií duchovních a  spjatých s  hlubokou 
lidskou vírou, které přetrvaly i  několik 
staletí, tak i těch světských nebo moder-
nějších, ovlivněných třeba fenoménem 
jazzu a swingu.
koncert slovem doprovázely dvě dámy, 
samy někdejší členky sboru, sestry 
ludmila müllerová a  věra Bláhová. jim 
oběma lásku a  úctu k  hudbě předali 
jejich rodiče, taktéž významní členové 
čermenského sboru, manželé vojtěch 
a  ludmila kunertovi, o  nichž si můžete 
přečíst v posledním loňském čísle farní-
ho časopisu poutník.
a kdo všechno se nám během koncertu 
představil? celé těleso vede pan pavel 
vašíček. smyčcovou sekci zastupovalo 
osm houslistů a po jednom od violy, vi-
oloncella a kontrabasu. v sekci dechové 
byste našli čtyři trombonisty, dvě trubky 
a  dva klarinety, příčnou flétnu a  jeden 
lesní roh. chybět nesmí sekce bicích 
nástrojů s  činely, tympány i  trianglem. 
pro doprovod jsou nezbytné varhany. 
poslední dvě řady na stupínku u  oltáře 
patřily zpěvákům, sedmi hlasům žen-
ským a sedmi mužským. mezi muzikanty 
se nám tentokrát představili i tři nováčci, 
nejmladším z  nich byl čtrnáctiletý vi-
oloncellista dominik. mezi hudebníky 

v čermenském chrámovém sboru se na-
jdou jak ti, kteří se hudbou živí a zasvětili 
jí prakticky celý svůj život, tak ale pře-
devším ti, kteří mají hudbu vlastně jen 
jako volnočasovou aktivitu. ani to jim ale 
nebrání v tom „rozběhnout“ se očima po 
notové osnově významných náročných 
kompozic ještě významnějších autorů 
a přenést je do podoby vlnových délek, 
které všechny společně dopadají k  na-
šim uším a  dohromady tvoří to, čemu 
říkáme hudba.
a  já vždycky i  jako pouhý posluchač 
cítím určitou radost a  hrdost, že i  tady 
u nás v obci s třinácti sty obyvateli něco 
takového, jako je chrámový sbor, žije. jis-
tě, ne všichni členové jsou místní, sjíždějí 
se i z okolních obcí, ale to na té skuteč-
nosti nic nemění. díky všem, kteří tomu 
věnovali a věnují svůj čas a úsilí! díky za 
vánoční koncert 2024 a  jeho příjemnou 
atmosféru!

František Mareš
foto: F. Mareš

maškarní2

myslím, že maškarní2 je pro to, o čem chci 
napsat následujících několik řádků, vlast-
ně velmi příhodný nadpis. jako každý 
rok i letos jsme jako jednota orel uspořá-
dali dětský karneval a  týden na to ve 
spolupráci s farností maškarní ples.
dětem patřilo sobotní odpoledne 25. 
ledna. moderátorkou letošního karne-
valu byla princezna elsa z  disneyovky 
ledové království. ta si tentokrát při-
pravila soutěž pro rodiče. v překážkové 

dráze, na jejímž konci bylo nutné složit 
z  písmenek tajenku „dětský karneval 
2025“, za hlasitého povzbuzování všech 
dětí nakonec zvítězil tým maminek 
nad týmem tatínků. chybět nesměla 
tombola, jejíž hlavní cenou byl obrov-
ský plyšový krokodýl, a ani promenáda 
masek. a  opět bylo velmi náročné vy-
brat ze všech masek ty, které si ocenění 
zaslouží nejvíc. mezi všemi malými 
beruškami, princeznami, superhrdiny, 
králíky z klobouku, kovboji, dřevorubci, 
šašky a  strašidly, vílami, čarodějnicemi 
a  kouzelníky, draky a  Červenými kar-
kulkami zaujali nejvíce strojvedoucí 
s topičem na velmi propracované parní 
lokomotivě s  vagonem (to muselo dát 
rodičům opravdu spoustu práce) nebo 
celá „adam’s family“, kde se k masce při-
dali i  rodiče. za předtančení děkujeme 
dětem a jejich vedení z dc dance. 
a hned 1. února jsme se sešli v orlovně 
znovu s  maškarním plesem, abychom 
si měli kde „zablbnout“ a  vybít svou 
kreativitu i my starší. výzdobu jsme jako 
již tradičně částečně využili z  dětského 
karnevalu a  trochu jsme ji posunuli do 
stylu kasin a karetních her. kapela josky 
vondráčka se letos proměnila v  kapelu 
k+m+B aka „kuby macháčka Band“, 
k  čemuž pochopitelně patřily i  odpo-
vídající oděvy. na parketě pak delegaci 
československých sportovců střídala 
posádka parníku kolumbus, voda tančila 
s  ohněm, chrastily krabičky bonbonů 
tictac, kolíbali se tučňáci, pobíhala divá 
zvěř a  „cinkaly“ lahve. v  kuchyni obslu-
hoval promující student se šlechetným 
rytířem a  za výčepem stál rumcajs. na 
parket přijel taky jezdec na dinosauru 
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(mimochodem… viděli jste někdy dino-
saura na podpatcích?). předtančení byla 
letos k vidění hned tři. dvě čísla nám při-
jela ukázat dvojice mažoretek juniorek 
z Brna, které se svým týmem loni získaly 
titul vicemistryň světa v  mažoretkovém 
sportu. trojici doplnilo naše hvězdné 
„trio m“ se svým představením „orelské 
království“. a tak jsme si pěkně zaplesali! 
ocenit je třeba kreativitu a  všechny ty 
nápady jak rodičů při výrobě masek pro 
jejich děti, tak i  všech účastníků plesu. 
nepřestávají mě fascinovat nové a nové 
nápady a způsoby provedení a  to, kolik 
času a úsilí jsou (respektive jsme) mnozí 
ochotní výrobě masky věnovat. a  je to 
skvělé! každý ples i karneval je tak vlast-
ně neopakovatelný zážitek. díky vám za 
to! a závěrem také jménem jednoty orel 
dolní Čermná děkuji všem sponzorům, 
kteří naše akce podpořili.

František Mareš
foto: F. Mareš

důchodci? senioři…..?

před téměř třiceti lety mě pozvala dcera 
do jednoho lyžařského střediska v kana-
dě, kde byla instruktorkou v  lyžařské 
školičce. prý: „táto, přileť si zalyžovat“. 
a tak jsem letěl. nechci však psát o lyžo-
vání na druhé straně oceánu, ale o sku-
tečnosti, která se mi tenkrát jevila jako 
něco neskutečného a  báječného. asi 
druhý den pobytu jsem se díval na pře-
hled cen skipasů a  zaujalo mne spojení 
„horká srdce“ a  u  toho nějaká suma, 
mnohem menší než u jiných. „co to je?“ 
ptal jsem se dcery. „tak se  tu říká lyža-
řům, kterým je víc než šedesát pět roků“. 
protože základem mé profese je pozoro-
vání, dívání se, začal jsem si všímat. je-
den den mě zaujala skupina starších 
dam, které si svůj den na sjezdovkách 
opravdu užívaly. ráno vyjely lanovkou 
nahoru a v chatě si daly kávu a něco ma-
lého. potom sjely z kopce, rozvážně, po-
malu, aby se jim určitě nic nedobrého 
nepřihodilo. každou chvíli se zastavily 
a vedly hovory a bylo zjevné, že jsou vel-
mi pozitivně naladěny. a tak to měly celý 
den – spíše jako debatní kroužek než ly-
žování. lyžování bylo pouze zástěrkou, 
prostředkem pro to, aby se mohly setkat.
po letech jsem si na tyto dámy vzpomněl; 
to když mi kolegyně přály při odchodu 

do důchodu, abych „si tu penzi užil“. 
začal jsem přemýšlet, jak asi, v  našich 
podmínkách, „si užívat“. Uvědomil jsem 
si, že základem je nepřerušit, ale spíše 
rozvíjet nové a zachovat staré kontakty 
s  ostatními lidmi, vrstevníky, mladšími, 
staršími… a našel jsem i zde, v Čermné, 
skupinku lidí, která má „horká srdce“. 
jsou aktivní, mají mnohé zájmy a  ne-
čekají jenom vděk a  úctu, ale nabízejí 
lidem kolem sebe i aktivní vyžití. sdru-
žili se, říkají si klub důchodců  (od roku 
1990) a vymýšlí pro sebe i ostatní něco, 
co by pobavilo, osvěžilo i  ukojilo zví-
davost. pravděpodobně nejúspěšnější 
jsou vlastivědné a  cestopisné projekce 
p. mikysky (loni se promítalo čtyřikrát). 
občasné jsou krátké výšlapy i s opéká-
ním buřtů, někdy je to „jenom“ u jansů 
na zahradě. I poznávací zájezd se pove-
dl, viděli jsme výrobu vánočních ozdob 
a také jsme si je zkusili vyrobit. na pod-
zim byla „dílnička“, vyráběly se adventní 
věnce, naše členky velmi pomohly při 
mikulášském jarmarku. zúčastnili jsme 
se též akcí jiných klubů seniorů (v Hor-
ním třešňovci a Bystřeci).
je příjemné slyšet z  úst pana starosty, 
že si váží aktivit, které zabezpečují naši 
senioři (např. službu u pokladny na Čer-
menských slavnostech) pro ostatní a že 
se s jejich aktivním přístupem počítá.
jediná věc, kterou bych chtěl změnit, je 
rozšířit množství „horkých srdcí“ u nás, 
protože v  městysi je zhruba tři sta lidí 
seniorského věku, ale akcí klubu se zú-
častňuje nejvíce desetina z nich.
 

Vašek Mrštík, předseda KD

tříkrálová sbírka 2025

tříkrálová sbírka, největší dobročinná 
sbírková akce v České republice, oslavila 
v lednu 2025 pětadvacáté výročí. k této 
mimořádné příležitosti připravila chari-
ta Česká republika, která sbírku každo-
ročně organizuje, speciální hudební dá-
rek pro všechny, kdo se na sbírce 
podílejí. 
novou kolednickou hymnu „tři králové“ 
pro sbírku složil a nazpíval populární pí-
sničkář michal Horák. k hymně zároveň 
vznikl výpravný videoklip v  režii mar-
kuse kruga. michal Horák nebyl vybrán 
náhodou. oblíbený písničkář, držitel 
ocenění objev roku ankety Český slavík 

2021, s  nepřehlédnutelným smyslem 
pro humor má k tříkrálové sbírce osob-
ní vztah – sám se jako koledník této 
sbírky v minulosti aktivně účastnil.
videoklip se natáčel v  prostředí stře-
dověkého městečka v  barrandovských 
ateliérech. zahráli si v  něm přátelé 
michala Horáka, zaměstnanci charity 
Česká republika, tříkráloví koledníci, 
ale také zpěvačka jasmIn nebo známý 
youtuber janek rubeš. voiceover k  vi-
deoklipu namluvil známý herec a dabér 
martin preiss. 
za dvacet čtyři let existence tříkrálové 
sbírky se podařilo vybrat přes dvě mili-
ardy korun, které charita využila na širo-
kou škálu projektů, od pomoci rodinám 
v tíživé situaci přes podporu seniorů až 
po mezinárodní humanitární pomoc.
(zdroj:https://www.trikralovasbirka.cz, 
hymna např.  na: https://www.youtube.
com/watch?v=zQBveWzccnI)

v letošním roce koledníci v orlickoústec-
kém okrese vykoledovali 4 057 781 kč, 
do online kasičky lidé poslali 53 200 kč 
a  36 149 kč převedli na bezhotovostní 
účet. (zdroj: https://uo.charita.cz)

kromě jiných záměrů by měla být část-
kou 700 tisíc korun podpořena i přístav-
ba budovy centra sociálních služeb na 
Havlíčkově ulici č. p.  . 1129 v lanškrou-
ně.  přístavbou se rozšíří prostory pro 
půjčovnu kompenzačních pomůcek 
a  nízkoprahového centra pro lidi bez 
přístřeší. v prvním poschodí pak vznik-
nou dva sociální byty.
(zdroj: https://www.lanskrounsko.cz)

Redakce zpravodaje
foto: K. Macháčková



Dolnočermenský zpravoDajčíslo 1 I rok 202516

tříkrálová sbírka 2025 – okres Ústí nad orlicí
obec počet kasiček darováno

albrechtice 3 15 336,00 kč
anenská studánka 1 3 570,00 kč
Běstovice 2 11 950,00 kč
Brandýs nad orlicí 6 50 526,00 kč
Bystřec 7 49 077,00 kč
Čenkovice 1 8 797,00 kč
Česká rybná 1 3 630,00 kč
Česká třebová 50 311 124,00 kč
České libchavy 8 28 122,00 kč
České petrovice 1 6 953,00 kč
damníkov 4 17 895,00 kč
dlouhá třebová 13 52 399,00 kč
dlouhoňovice 3 40 630,00 kč
dobříkov 4 25 585,00 kč
dolní Čermná 16 83 102,00 kč
dolní dobrouč 28 154 480,00 kč
Hejnice 1 15 217,00 kč
Helvíkovice 3 25 551,00 kč
Hnátnice 6 34 430,00 kč
Horní Čermná 9 65 964,00 kč
Horní Heřmanice 3 27 380,00 kč
Horní třešňovec 9 32 265,00 kč
choceň 27 194 586,00 kč
jablonné nad orlicí 25 113 448,00 kč
jamné nad orlicí 7 32 409,00 kč
jehnědí 2 15 453,00 kč
kameničná 2 14 882,00 kč
klášterec nad orlicí 5 30 223,00 kč
koldín 2 20 025,00 kč
kosořín 2 7 425,00 kč
kostelecké Horky 2 12 270,00 kč
králíky 18 115 351,00 kč
kunvald 14 51 843,00 kč
květná 1 5 656,00 kč
lanškroun 32 203 326,00 kč
letohrad 40 373 764,00 kč
libchavy 16 60 735,00 kč
lichkov 4 22 786,00 kč
líšnice 5 54 267,00 kč
lukavice 10 99 148,00 kč
luková 5 25 688,00 kč
mistrovice 6 46 762,00 kč
mladkov 5 22 410,00 kč
mostek 2 15 293,00 kč
nasavrky 1 10 276,00 kč

obec počet kasiček darováno

nekoř 10 77 408,00 kč
orlické podhůří 5 31 245,00 kč
orličky 2 15 510,00 kč
ostrov 3 29 797,00 kč
oucmanice 2 15 421,00 kč
pastviny 5 31 579,00 kč
petrovice 2 19 599,00 kč
písečná 6 35 341,00 kč
plchovice 1 2 395,00 kč
podlesí, němčí 1 15 470,00 kč
přívrat 2 22 640,00 kč
rudoltice 15 52 071,00 kč
rybník 5 29 018,00 kč
řetová 4 30 158,00 kč
řetůvka 3 19 565,00 kč
sázava 2 29 328,00 kč
seč 1 15 720,00 kč
semanín 2 10 188,00 kč
skořenice 1 9 198,00 kč
slatina 2 26 674,00 kč
sloupnice 14 89 027,00 kč
sobkovice 2 17 940,00 kč
sopotnice 6 39 184,00 kč
sruby 4 32 776,00 kč
studené 1 12 988,00 kč
sudislav 1 7 800,00 kč
sudslava 1 11 845,00 kč
svatý jIří 2 9 297,00 kč
šedivec 2 25 073,00 kč
těchonín 4 25 668,00 kč
trpík 1 1 930,00 kč
třebovice 7 21 822,00 kč
Ústí nad orlicí 62 268 048,00 kč
velká skrovnice 2 16 581,00 kč
verměřovice 6 37 872,00 kč
vračovice - orlov 1 10 840,00 kč
vyměněné valuty   857,00 kč
výprachtice 7 40 569,00 kč
záchlumí 1 1 795,00 kč
zálší 1 33 830,00 kč
zámrsk 5 28 824,00 kč
zářecká lhota 2 17 690,00 kč
Žamberk 14 120 723,00 kč
Žampach 2 9 101,00 kč
Žichlínek 9 45 367,00 kč
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dvanáctý rok projektu 
recyklujte s hasiči

sdH dolní Čermná již od roku 2013 sbírá 
staré vysloužilé elektrospotřebiče, které 
jsou v rámci programu „recyklujte s ha-
siči“ odevzdávány k  recyklaci a  ekolo-
gické likvidaci. víte, že například z běž-
né lednice lze získat až 35 kg železa, 
15 kg plastů a  necelých 5 kg využitel-
ných kovů, jako je hliník nebo měď? 
navíc staré lednice mohou být zátěží 
pro životní prostředí obsahem nebez-
pečných freonů.
v  roce 2024 jsme uskutečnili celkem 
sedm svozů starého elektroodpadu, při 
kterých jsme předali k recyklaci a další-
mu zpracování 56 lcd televizorů a mo-
nitorů, 23 starých televizorů (tzv.  crt 
tv), 56 velkých spotřebičů (sporáky, 
pračky, myčky), 14 bojlerů, 40 lednic 
a  mrazniček a  91 pytlů (tzv.  bagů) na 
drobné elektrospotřebiče. získanou od-
měnu jsme použili na činnost kolektivu 
mladých hasičů. 
I  nadále probíhá sběr starého vyslou-
žilého elektrozařízení, které je možné 
nechat u hasičárny. děkujeme!

Jan Růžička

vánoční turnaj ve stolním 
tenisu

pro příznivce stolního tenisu byl připra-
ven vánoční turnaj, který se konal 28. 
prosince 2024 v  dolnočermenské tělo-
cvičně. turnaje se zúčastnilo celkem 38 
hráčů z blízkého i vzdáleného okolí. za-
čátek akce odstartoval již v  osm hodin 
kategorií dětí. své síly přišlo poměřit pět 
chlapců. od devíti hodin započali hrát 
dospělí na šesti stolech. sportovci byli 
rozděleni do pěti skupin nehledě na po-
hlaví, úroveň a věk. všichni hráči z prv-
ního místa ve skupině si zahráli mezi 
sebou o  finální umístění (1.–5. místo), 
všichni hráči z druhého místa hráli mezi 
sebou o 6.–10. místo atd. dále měly svo-
ji samostatnou kategorii ženy. na turna-
ji si zahrálo celkem pět dětí, dvacet 
sedm mužů a šest žen. po dohrání všech 
zápasů z  dvouher proběhlo vyhlášení 
výsledků spojené s  předáváním cen. 
tím však turnaj ještě nebyl u konce, pro-

tože poté přišly na řadu velmi oblíbené 
čtyřhry. dvojice byly sestavovány podle 
výsledků z dvouher tak, aby byly co nej-
vyrovnanější. Čtyřher se zúčastnilo de-
set dvojic. výsledky z turnaje jsou k vi-
dění v  přiložené tabulce. velké díky 
patří všem zúčastněným a  také paní 
janě novákové, která se po celý turnaj 
starala o občerstvení. 

Za oddíl stolního tenisu Andrea Petrová

silvestrovský běh

poslední den roku 2024 se opět konal 
silvestrovský běh a pro běžce bylo při-
praveno pár novinek. startovalo se ten-
tokrát od BUdky, která účastníkům po-
skytla „chutné“ zázemí.  řady sportovců 
se rozrostly i o ty úplně nejmenší. dět-
ského běhu se zúčastnilo přes třicet dětí 
do pěti let, pro které byla přichystána 
sladká odměna. do čtyřkilometrového 
tradičního okruhu se vydalo kolem 
osmdesáti osmi běžců. po doběhu byly 
slosovány ceny ve formě poukazů právě 

do BUdky. všem účastníkům i organizá-
torům děkuji a těším se na příští rok. 

Petr Bednář

„naše“ BUdka

pamatujeme si, jak nám vyprávěli příbuz-
ní z litomyšle, že krátce po otevření zre-
novovaných klášterních zahrad byl sta-
rosta litomyšle nešťastný, že to tam 
nežije, jak má. lidé se bojí sednout si na 
trávník a užít si pohodu i jinak než jen na 
židličce, nebo schodech. když navrhl 
manželce, že si tam na trávníku udělají 
piknik, aby dali lidem příklad, ta mu prý 
odpověděla, že nebude nikomu dělat 
šaška, tak z toho sešlo. přesto se nakonec 
lidé v litomyšli naučili trávníky v klášter-
ních zahradách využívat, ale trvalo to 
o něco déle.
těší nás, že krátce po otevření BUdky 
na náměstí v  dolní Čermné se přilehlý 
trávník začal využívat zcela spontánně, 
že to tam prostě žije! můžeme se o tom 
konečně přesvědčit v  sezóně nejen  

kategorie 1. místo 2. místo 3. místo

děti rulík tomáš Bílý šimon Bednář matěj

ženy petrová andrea stará markéta mikulová alena

muži mačát josef Bednář petr marek miloš

čtyřhry marek m. + stará m. petrová a. + šlapal p. kylar p. + kudláček m.
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každou neděli, ale prakticky každý den, 
kdy je BUdka otevřena. je samozřejmé, 
že velmi záleží na momentálním počasí, 
které má na její provoz podstatný vliv. 
povědomí o  ní se velmi rychle rozšířilo 
a „naše“ BUdka si získala popularitu v ši-
rokém okolí, o čemž svědčí množství ná-
vštěvníků cyklistů i automobilistů. možná 
by nebylo od věci vyvěsit u BUdky mapu 
republiky (nebo evropy?!?), na kterou 
by mohli přespolní umístit praporek na 
místo svého bydliště. nezajímalo by vás, 
odkud všude už někdo BUdkU navštívil?
ale BUdka neobohatila život v  Čerm-
né jen v  letní sezóně. jak jsme se mohli 
přesvědčit, její provoz byl jednoznačným 
zpestřením i  takových typicky zimních 
akcí, jako je mikulášský jarmark, Česko 
zpívá koledy, silvestr apod.
poděkujme tedy majitelům BUdky za 
skvělý nápad a  odvahu a  popřejme jim, 
ať místní i přespolní jí i nadále věnují svou 
přízeň.

Aleš a Ivana Hamplovi
foto: N. Ondráčková

výjezdy jsdHo 
dolní Čermná

17. 12. 16:05 lanškroun, požár dřevěné 
konstrukce v   průmyslovém objektu – 
námětové cvičení
29. 12. 18:02 dolní Čermná, dopravní 
nehoda dolní Čermná, auto na střeše, 
vyproštění osob, Izs přivolal iphon
16. 1. 19:58 dolní Čermná, záchrana 
osob, výjezd s aed
23. 1. 9:53 dolní Čermná, požár popelni-
ce u rodinného domu
28. 1. 9:30 dolní Čermná, záchrana osob, 
výjezd s aed
9. 2. 12:00  verměřovice, požár rodinné-
ho domu

L. Ešpandrová

ztráta sluchu nemusí  
znamenat ztrátu kontaktu 
se světem

ztráta sluchu nemusí znamenat konec 
komunikace. organizace tichý svět, o. p. s. 
nabízí lidem se sluchovým postižením 

nácvik odezírání, díky kterému se naučí 
číst ze rtů a mimiky obličeje. navíc po-
skytuje poradenství, pomoc s výběrem 
kompenzačních a  zvláštních pomůcek, 
podporu v překonávání bariér v důsled-
ku sluchové ztráty či při vyřizování 
úředních záležitostí. 

kontakt pro více informací: 
mgr. michaela jirotková
tichý svět, o. p. s.
masarykovo náměstí 1544, 530 02 par-
dubice |  www.tichysvet.cz
e-mail: michaela.jirotkova@tichysvet.cz 
| mobil: 601 122 905

Buďme připraveni na 
budoucnost našich 
blízkých

od narození rodiče pečují o své děti nej-
lépe, jak mohou. předávají jim různé 
vzorce chování, vědomosti, dovednosti 
a  učí je, jak být dobrým člověkem. 
zkrátka je připravují na budoucnost. 
Život přináší různé situace, kterými jsou 
děti součástí a  formují jejich osobnost 
i postoje. například postoj ke stáří, ne-
moci či péči o  člověka. děti přirozeně 
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sledují chování svých rodičů a s velkou 
pravděpodobností je poté přijmou za 
své. pokud je tedy dítě součástí péče 
o  blízkou osobu, získává tím cennou 
zkušenost, ze které bude moct v  bu-
doucnu čerpat. může si například říct 
„moji rodiče pečovali o své rodiče, já se 
postarám o ty své“. 
Životní karta se obrací a z dítěte se stává 
dospělý jedinec, a  zároveň potenciální 
pečující. mohlo by se zdát, že role pe-
čujících se týká jen péče ve stáří. ale 
opak je pravdou. pečujícím se může stát 
každý z  nás, prakticky ze dne na den, 
ať je nám 30, 40 nebo 60. ať pečujeme 
o  člověka po mrtvici, infarktu, autone-
hodě nebo stárnoucího rodiče. role pe-
čujícího je v takovou chvíli jasná. někdo 
nás v jisté míře potřebuje. 
„nenechám tě potopit, jsi součástí mé 
lodi.“
převládá v  nás touha se o  blízkého 
postarat doma. zároveň je v  nás velký 
strach, obavy a  nejistota. napadají nás 
otázky:  „Čím začnu, co mohu udělat, 
jsem na všechno sám, pomůže mi zby-
tek rodiny…? koho oslovit, na koho 
se obrátit a  na co se vlastně zeptat?“ 
Hlavou se nám honí spoustu otázek 
a  my na ně hledáme odpověď. dokud 
se do takové situace člověk nedostane, 
o možnosti domácí péče se dopodrob-
na nezajímá. vzpomeňme si na naše 
rodiče, jak se nás snažili připravit na 
různé životní zvraty a situace. teď je to 
v  našich rukou a  na péči o  naše blízké 
se můžeme alespoň částečně připra-
vit. minimálně tím, že budeme mít na 
paměti, že existují různé služby, dávky 
nebo pomůcky, které nám mohou péči 
v  domácnosti usnadnit. jakmile totiž 
víme, že nás někdo vyslechne, pomů-
že a  poradí, každá situace se nakonec 
může zdát snazší. pak i počáteční pocity 
jako je beznaděj, smutek, zoufalství, 
někdy i  vztek, mohou nakonec vyústit 
v  pochopení smysluplnosti a  ocenění 
významu blízkosti. 
v poradně pro pečující jsme na takové 
situace připraveni. přijedeme, vyslech-
neme, poradíme, pomůžeme a  po-
kusíme se zorganizovat péči tak, aby 
vyhovovala vám i vašim blízkým. neza-
vírejme před péčí oči. Buďme připraveni 
na budoucnost našich blízkých. 

Michaela Pražáková, tel. 731 420 344
Oblastní charita Ústí nad Orlicí, 

www.uo.charita.cz 

I lidská duše někdy 
potřebuje servis

cítíte se pod psa? v psychické nepoho-
dě? trápí vás nepříjemné myšlenky? jste 
bez energie a zájmu, nebo se vám rych-
le střídají nálady? I  lidská duše někdy 
potřebuje servis. to je motto kampaně 
na podporu duševního zdraví v pardu-
bickém kraji. 

kde je možné získat užitečné informace?
v  pardubickém kraji  jsou k  dispozi-
ci různé služby, které lidem s duševními 
potížemi pomáhají. na webové stránce 
www.krajprorodinu.cz/dusevni-zdravi 
je k  dispozici seznam organizací, které 

nabízejí podporu v  oblasti duševního 
zdraví. a také informace o tom, jaké jsou 
možnosti pomoci.

svépomocné skupiny pomáhají pečují-
cím zvládat náročné situace
péče o  blízkého člověka s  duševním 
onemocněním může být velmi nároč-
ná. proto pardubický kraj podporuje 
také svépomocné skupiny, které peču-
jícím pomáhají zvládat obtížnou život-
ní situaci. 
více informací o  svépomocných skupi-
nách pro pečující v  pardubickém kraji 
najdete na webu www.krajprorodinu.
cz v sekci duševní zdraví pod záložkou 
svépomocné skupiny pro pečující.

Tisková zpráva Pardubického kraje

rozpis domácích fotbalových zápasů – seven – k okresní 
přebor, 3. třída muži

29. 3. 15:00 tj dolní Čermná : tj sokol Helvíkovice

12. 4. 16:00 tj dolní Čermná : aFk kunvald

26. 4. 16:00 tj dolní Čermná : sokol Boříkovice

11. 5. 16:30 tj dolní Čermná : tj sokol libchavy

24. 5. 17:00 tj dolní Čermná : tj sokol rudoltice



Dolnočermenský zpravoDajčíslo 1 I rok 202520



Dolnočermenský zpravoDaj číslo 1 I rok 2025 21

Inzerujte nabídky v dolnočermenském 
zPravodajI. Pro místní PodnIkatele 
a obyvatele sleva 20 %. 
Inzerce Podle vlastního návrhu.

ceník

formát cena

a4 1000 kč

a5 500 kč

a6 250 kč

uPozornění Pro soukromé 
PodnIkatele

nabízíme všem místním soukromým podni-
katelům a  živnostníkům možnost prezentace 
jejich firmy v  dolnočermenském zpravodaji  
(vychází v nákladu 570 ks) a na nových webových 
stránkách městysu. zájemci nechť kontaktují 
Úřad městysu dolní Čermná, jitku duškovou,  
tel.: 465 393 125, 
e-mail: majetek@dolni-cermna.cz.

stomatologická pohotovost

ve dnech lékař adresa telefon

22. - 23. 2. 2025 mUdr. mareš miroslav Žamberk, školská 834 739 374 555

1. - 2. 3. 2025 mUdr. marková tereza lanškroun, 5. května 2 465 322 897

8. - 9. 3. 2025 mUdr. nováková klára letohrad, šedivská 339 605 598 958

15. - 16. 3. 2025 mUdr. nováková Gabriela lanškroun, dukelských hrdinů 615 604 749 331

22. - 23. 3. 2025 mddr. pavlová simona Žamberk, nám. Gen. knopa 837 465 676 822

29. - 30. 3. 2025 mUdr. šrámek petr letohrad, U dvora 815 465 621 551

5. - 6. 4. 2025 mUdr. valentová Hana lanškroun, strážní 151 465 322 907

12. - 13. 4. 2025 mUdr. vacková jana lanškroun, Hradební 227 465 322 348

18. 4. 2025 mUdr. vebrová zdeňka Žamberk, raisova 814 606 035 616

19. - 20. 4. 2025 mUdr. vlasatá lenka jablonné nad orlicí, na dílech 622 465 642 765

21. 4. 2025 mUdr. appl martin dolní Čermná 222 465 393 266

26. - 27. 4. 2025 mUdr. Beranová renata jablonné nad orlicí, U koupaliště 149 465 642 267

1. 5. 2025 mUdr. Bílý aleš lanškroun, pivovarské nám. 561 465 324 829

3. - 4. 5. 2025 mddr. Bílý aleš lanškroun, pivovarské nám. 562 465 324 829

když vás v sobotu, neděli či ve svátek rozbolí zub, můžete v době od 8:00 do 11:00 hodin navštívit lékaře, který ten den slouží 
pohotovost ve své ordinaci. přehled pohotovostních služeb je uveden v následující tabulce (zdroj: http://sociologie.iglu.cz/zubarna/
pages/s_zubni_pohotovost.htm).  než se vydáte na zubní pohotovost, ověřte si službu zubního lékaře dle rozpisu telefonicky. 
stomatologové si můžou službu mezi sebou vyměnit! Informaci se dovíte na tel.: 465 710 111 - orlickoústecká nemocnice, a.s. 
znovu upozorňujeme! před návštěvou stomatologické pohotovosti si raději telefonicky ověřte, zda nedošlo ke změně lékaře 
konajícího službu! Nově také naleznete aktuální změny na webových stránkách městyse (v sekci Aktuality) a facebooku.
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ohlédnutí do minulosti - retro módní přehlídka 8. 3. 2015
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vysvětlivky:
azas - areál zdraví a sportu
sdo - spolek divadelních ochotníků
sdH - sbor dobrovolných hasičů

zš a mš - základní škola a mateřská škola vincence junka dČ
ČČk - Český červený kříž
ms - myslivecký spolek krahujec

rc kUk - rodinné centrum kUk
zUš - základní umělecká škola
dČ - dolní Čermná

datum konání název akce místo konání začátek akce pořadatel

29. 3. jarní Burza oděvů a sportovních 
potřeb školní jídelna viz plakát rc kUk

5. 4. divadelní představení 
charleyova teta orlovna 19:00 sdo

16. 4. zápis do 1. třídy zš zš 1. stupeň od 15:00 zš

19. 4. velikonoční dílničky rodinné centrum „srdce“ 8:00 – 11:00 rc kUk, skauti

27. 4. Čermenská pouť návrší u orlovny farnost, městys

30. 4. pálení čarodějnic tj sokol, městys

4. 5. vítání ptačího zpěvu sraz na náměstí čermenští 
ornitologové

květen zápis do mš mš mš

17. 5. kdo si hraje, nezlobí azas sdo

1. 6. pochod pohádkovým lesem azas sdo

8. 6. Běh přes Červený vrch azas místní běžci

červen křest knihy pohledy do minulosti 
Čermné azas městys

21. 6. Čermenské slavnosti azas městys, Fs jitřenka, 
spolky

červenec sportovní den pro děti fotbalové hřiště tj sokol

7. 9. pouť na mariánské hoře kostel na mariánské hoře farnost

září podzimní Burza oděvů a 
sportovních potřeb rc kUk

prosinec mikulášský jarmark náměstí městys, spolky

10. 12. Česko zpívá koledy náměstí

31. 12. silvestrovský běh dolní Čermnou u BUdky pan p. Bednář

přehled plánovaných kulturních a sportovních akcí v dolní Čermné



dětský karneval a maškarní ples

Foto I F. mareš
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Foto I F. mareš


